
حكمت

  | روزنام��ه ج��وان |  ش��ماره 5216 |  پنج ش��نبه 27 مه��ر 1396 | 28 مح��رم 1439 |  اذان ظه��ر: 11:49 | 
غروب آفتاب: 17:24 | اذان مغرب:42: 17 | نیمه شب شرعی:23:08 |      اذان صبح فردا: 04:51 | طلوع آفتاب فردا: 06:15 |

نما |  محمود   محمدتبریزی روزنامهسياسي،اجتماعيوفرهنگيصبحايران
صاحب امتياز: پیام آوران نشر روز

مديرعامل و مدير مسئول: عبدالله گنجي
سردبير: غلامرضا صادقیان

آدرس: تهران، خیابان شهید مطهري 
تقاطع میرزاي شیرازي، پلاك 384

سازمان آگهی ها:  88498473
روابط عمومي:88498448 ، نمابر: 6 -88845634 

توزيع: شركت نشر گستر امروز   88498475-76-77 
چاپ: چاپخانه روزنامه جوان

www.javanonline.ir

     هادي عسگري
با وجود اينكه قرار بود رئيس سازمان سينمايي اعضاي جديد 
شوراي پروانه ساخت را معرفي كند، به دليل آنچه آشكار 
شدن يك تخلف در خانه س�ينما است، اين اتفاق رخ نداد. 
اما چه شد كه اين جلسه بي سرانجام به پايان رسید؟ شنیده هاي 
»جوان« حكايت از آن دارد كه جلسه معارفه با حضور محمد مهدي 
حیدريان، رئیس سازمان س��ینمايي و پنج نفر از اعضاي شوراي 
پروانه س��اخت بدون حضور نمايندگان خانه س��ینما و به صورت 
محرمانه برگزار شده و احتمالاً علت نزدن حكم اين دو نفر از سوي 
حیدريان، تخلف منوچهر شاهس��واري، مدير عامل خانه سینما 
بوده است. شاهسواري كه به خاطر مشاغل متعدد ش در سینما به 
شهرت رسیده است، بدون هماهنگي با هیئت مديره خانه سینما 
و در تاريخ 19 مهر خ��ودش و مازيار میري را به عنوان نمايندگان 
خانه سینما به سازمان سینمايي معرفي كرده است. اين در حالي 
است كه شوراي عالي تهیه كنندگان هنوز شاهسواري را به عنوان 
نماينده اين تشكل به هیئت مديره خانه سینما معرفي نكرده است تا 
هیئت مديره خانه سینما نظر نهايي را به سازمان سینمايي منعكس 
كند. اين اقدام مديرعامل خانه س��ینما خلاف قوانین مي باش��د. 
گفتني است شاهسواري خودش عضو ش��وراي صنفي نمايش و 

همسرش عضو شوراي پروانه نمايش هستند !
شوراي پروانه ساخت يكي از اركان نظارتي بر سینما است كه اولین 
گام در مس��یر تولید فیلم بر اس��اس نظارت و نظر اين شورا شكل 
مي گیرد. بحث رفع توقیف چند فیلم سینمايي بار ديگر مسئله مهم 
نظارت و توجه به پروانه هاي صادر شده از سوي سازمان سینمايي 

را مطرح كرد. نحوه صدور پروانه ساخت و پروانه نمايش و عملكرد 
ضعیف سازمان سینمايي كه منجر به توقیف چندين فیلم با وجود 
گذش��تن از اين فیلتر ها ش��ده، انتقاد هاي زيادي را در پي داشته 
است؛ به نحوي كه وزير ارش��اد به طور علني خواستار جايگزيني 
شیوه جديد براي نظارت بر روند تولید فیلم به جاي شیوه هاي فعلي 
شده است. در شیوه جاري، ابتدا شوراي پروانه ساخت، فیلمنامه 
مورد نظر فیلمساز را بررسي و تأيید مي كند و در مرحله دوم، شوراي 
پروانه نمايش با بازبیني اثر تولید شده، پروانه نمايش فیلم را صادر 
مي كند. مالكان فیلم ها نیز با گرفتن پروانه نمايش امكان اكران فیلم 

را در سینما يا حضور در شبكه نمايش خانگي به دست مي آورند. 
جالب است كه در سال هاي اخیر چندين فیلم بعد از دريافت چنین 
پروانه هايي به خاطر ايرادات محتوايي توقیف شده اند! بايد ديد در 
صورت جايگزيني شیوه هاي نظارتي جديد در سازمان سینمايي، 
راه براي تخلف هاي اداري مانند آنچه گفته مي شود از سوي مدير 

عامل خانه سینما، انجام شده، بسته مي شود يا خیر!

چرا اعضاي شوراي پروانه ساخت معرفي نشدند؟

ريشه يك تخلف صنفي در خانه سينما

جشن پاره هاي باشكوه حيدريان! 
 يكي از واژه ه��اي گهربار بیانات ش��یوا و فريب��اي جناب آقاي 
حیدريان، رئیس كنوني سازماني ناكارآمد موسوم به سینمايي 
و پیرو و ادامه دهنده راه پرغلط رئیس اش��تباهي پیش��ین اين 

سازمان، در مصاحبه اش با شبكه 4سیما، كلمه باشكوه بود. 
او در خلال حرف هاي رؤيا يي و آرزوهاي فانتزي خود براي سینما كه 
با واقعیت هاي جاري س��ینماي ايران مغاير است، از برگزاري باشكوه 
جشن پاره هاي فیلم منتسب به فجر دادسخن داد؛ جشني كه روزگاري 
متعلق به سینماي ايران، از دستاوردهاي جامعه، حامي اهالي سینما 
و مش��وق س��ینماگران براي ارائه تولیدات برتر و وفادار به آرمان ها و 
ارزش هاي جامعه بود. صد البته جشن چیز خوبي است و باشكوه آن 
خوب تر اس��ت و هیچ كس هم از جشن و ش��ادي بدش نمي آيد، ولي 
كدام جشن و به چه قیمت و با چه اهداف و برنامه هايي؟!بادوپاره ودو 
هزينه شدن جشنواره فیلم فجر و جداكردن آن از فجرانقلاب و جامعه 
و رواج تولید فیلم هاي نازل بازاري، ديگر چیزي از جشنواره سابق فیلم 

فجرباقي نمانده است كه باشكوه يا بدون شكوه برگزارشود!
آقاي حیدريان، مشاوران و دوستانشان، اصل را رهاكرده و به فروع 
كاذب دل سپرده اند. آنها به جاي اصلاح نواقص و يكپارچه كردن و 
ارتقاي كیفي و استاندارد جشنواره و بازگرداندن ارزش و اعتبار به 
آن و جلوگیري از هدررفت وحیف و میل بیت المال و مشخص كردن 
تكلیف میلیاردها تومان مفقودشدن در ايام برگزاري جشن پاره هاي 
مورد اشاره، كودكانه در فكر شكوهمند برگزار كردن آن هستند!آن 
هم جشن پاره هايي كه تجارب تلخ و آثار تیره دو سال برگزاري آنها، 
لكه اي سیاه بر سیماي آشفته سینماي كشور نشانده است. به راستي 
چرا بعضي نمي خواهند ارج و اعتبار سینما و جشنواره به آن بازگردد 
و چرا كارنابلدان مي خواهند به هرقیمت، صندلي هاي خود را حفظ 
كنند؟! اگر علت آن جهالت است كه اكنون با دانستن اشكالات خود 
و س��ینما و جش��ن پاره هاي بدون ثمر و تجملاتي موسوم به ملي و 
جهاني بايد به فكر اصلاح باشند، اما چون اين كار را نمي كنند، تنها 
مي ماند يك پاسخ؛حفظ منافع! شايدهم آنها تصور مي كنند برگزاري 
باشكوه جشن پاره هاي مذكور، آنها را هم باشكوه مي كند!سال نكوي 

جشن پاره هاي سینمايي امسال از بهار شان پیداست! 

 تاريخچه تغيير لباس و پوشش ايراني ها 
در مستند »چي بپوشم«

كارگردان مس��تند »چي بپوش��م« معتقد اس��ت: لباس��ي كه 
مردم مي پوش��ند از فرهنگ اصی��ل ايراني فاصل��ه دارد چون 
تصمیم گیرندگان لب��اس ما خارج از ايران هس��تند. به گزارش 
دبیرخانه جشنواره مردمي فیلم عمار، مسعود زارعیان كارگردان 
و مستندساز در سخناني درباره تازه ترين مستند خود با عنوان 
»چي بپوش��م« گفت: اين اثر با موضوع مد و لباس تولید شده و  
زماني 70 دقیقه اي براي آن در نظر گرفته شده كه تا امروز 90 

درصد از تصويربرداري اش به پايان رسیده است.
 وي افزود: پوشاك و لباس، يكي از واردات مهم كشور است كه 
چندين برابر درآمد نفتي كش��ور گردش مالي دارد اما به گفته 
مس��ئولان اين حوزه، بیش از 90 درصد اين واردات به صورت 

قاچاق انجام مي شود. 
زارعیان خاطرنشان كرد: اهمیت حوزه لباس و تاريخچه آن در 
ايران و از همه مهم تر خودباختگي در استفاده از پوشاك خارجي 
كه در میان مردم همه گیر شده و بي توجهي به تولید داخلي كه 
ضربه سهمگیني به اقتصاد كش��ور مي زند، ما را بر آن داشت تا 

مستندي در اين باره تولید كنیم.
 وي اضافه كرد: در مستند »چي بپوشم« به دنبال بررسي جايگاه 
مد و لباس و تاريخچه آن هستیم. بسیاري از طرح ها و لباس هايي 
كه در دنیا معروف است، ريش��ه اي ايراني دارد اما بسیاري اين 

موضوع را نمي دانند.  
      

 توريست ها هم به استقلال كاتالونيا 
»نه« گفتند

ورود توريس��ت به كاتالونیا، منطقه 
جدايي طل��ب اس��پانیا، بع��د از 
همه پرس��ي اس��تقلال ب��ا كاهش 
چش��مگیري روبه رو ش��ده است. 
اسپانیا از جمله كشورهاي مطرح در 
زمینه جذب گردش��گر اس��ت، به 
طوري كه س��الانه بیش از جمعیت 
اين كشور، توريست از نقاط مختلف جهان براي بازديد از اماكن 

تاريخي و تفريحي به اسپانیا سفر مي كنند. 
يكي از مقاصد اصلي گردشگران در اسپانیا سفر به »بارسلون« 
شهر بزرگ منطقه كاتالونیا است. از زمان همه پرسي استقلال اين 
منطقه كه با مخالفت دولت اسپانیا همراه بوده، ورود گردشگران 

خارجي به كاتالونیا، كاهش ملموسي پیدا كرده است. 
دويچه وله در گزارشي مي نويسد: فعالیت گردشگري كاتالونیا 
در دو هفته نخست اكتبر در مقايسه با همین بازه زماني در سال 
پیش، حدود 15 درصد كاهش يافته است، اين امر موجب شده تا 
فروشندگان محلي از كاهش فعالیت شان شكايت داشته و معتقد 

باشند حدود يك چهارم از فروش شان كاهش يافته است.

جبارآذين     يادداشت

      جواد محرمي
 س�ينماي اميد دروغي بود كه سال گذشته 
حج�ت الله ايوب�ي در مواجه�ه ب�ا انتقادات 
فزاينده به سينماي تلخ و نااميد كننده ايران 
بر زبان جاري كرد؛ وعده اي كه او و همكارانش 
حتي يك قدم هم براي نزديك ش�دن به آن 
برنداش�تند. وضعيت در دوره محمد مهدي 
حيدريان نيز به همين من�وال در حال ادامه 
پيدا كردن است. اگر ايوبي در ماه هاي پاياني 
دوره مديريتش از س�ينماي امي�د ذكري به 
ميان م�ي آورد، خلف او، حيدري�ان حتي از 
لفاظي در اي�ن زمين�ه نيز پرهي�ز مي كند. 
آثار راه يافته به سي و چهارمین جشنواره فیلم 
كوتاه تهران نشان مي دهد كه تلخي، بي هويتي، 
تش��تت مضموني و ناتواني در خلق فیلمنامه 
و روايت و قص��ه همچنان در آثار فیلمس��ازان 
جوان موج مي زند و سازمان سینمايي و انجمن 
س��ینماي جوان به عنوان متول��ي فیلم كوتاه 
در كش��ور اصلًا به خودش زحم��ت هم ندادند 
براي درمان اي��ن بیماري ه��اي مزمن و كهنه 
چاره اي بینديشند. بگذريم كه موضوع انقلاب 
اس��لامي و اتفاقات و ابتلائات و اقتضائات اين 
روزها و س��ال هاي قبل در اين عرصه اساساً در 
مضامین و دغدغه هاي فیلمسازان جوان محلي 

از اعراب ندارد. 
    فقر؛ مسئله دامنگير فيلم كوتاه 

همچنان فقر و فلاكت جذاب ترين و محوري ترين 
مضمون آثار فیلمسازان جوان است؛ موضوعي 
كه البته نمي ت��وان آن را كتمان كرد و در چهار 
سال اخیر و با روي كار آمدن دولت سرمايه سالار 
و لیبرال مسلك يازدهم در كشور شدت بیشتري 
گرفته است، اما ناداني و ناتواني در پرداختن به 
موضوع فقر مسئله اي است كه غیرقابل كتمان 
اس��ت. نابلدي در آثاري كه مشكلات اقتصادي 
طبقه محروم را دس��تمايه كار قرار داده اند، در 
فیلم ها موج مي زند. يك��ي از علت ها حتماً اين 
است كه فیلمسازان كاراكتر ها و قصه هايي را كه 
خلق مي كنند، دوس��ت ندارند و آنها را صرفاً به 

عنوان ابزاري براي مطرح شدن مي بینند. 
ب��راي همین اس��ت ك��ه در اغلب آث��ار حتي 
نمي توان يك قصه جذاب و يك كاراكتر خوب 
پیدا ك��رد. علت ديگر اين مس��ئله اين اس��ت 
كه انجمن س��ینماي جوان و مؤسس��ات ديگر 
آموزش فیلمس��ازي در كشور بخش مربوط به 
محتوا، قصه، كاراكتر، هويت ملي و موضوعاتي 
از اين دست را دست كم گرفته اند و فیلمسازان 

را بیش از همه با تكنیك و فرم آش��نا مي كنند 
و بديهي است كه از دل اين فرمالیسم افراطي 
عجین شده با رئالیسم بي منطق آثار قابل توجهي 
خلق نخواهد شد. وقتي جشنواره فجر انقلاب 
در رويكردي غیرعقلاني به فیلمي چون »ابد و 
يك روز« 9 جايزه را با س��خاوت هديه مي دهد 
و فیلمس��ازي نوجوان را بر قله سینماي ايران 
مي نش��اند، در واق��ع دارد براي ي��ك دهه به 
فیلمسازان اين مرز و بوم الگويي ارائه مي دهد 
كه خلاصي از آن با يك س��ال و دو سال میسر 

نمي شود. 
براي نمونه »شب تولد« س��اخته امید شمس 
حادثه و معما را محور يك اثر رئالیس��تي قرار 
داده است، اما چون اساساً قواعد ژانر را رعايت 
نكرده و تنها خواسته به تقلید از سینماي اصغر 
فرهادي دس��ت به خلق حادث��ه بزند، توفیقي 

نیافته است. 
    خلاقيتي كه مرده! 

فیلم »سس« ارتوران نجفي از ارومیه به سبك 
آثار فوق رئالیستي سهراب شهید ثالث ساخته 
شده و به همان اندازه كشدار است؛ اثري كه به 
دلیل ضعف در كاراكترس��ازي حوصله سربر و 
بي روح از كار درآمده اس��ت، در واقع فیلمساز 
كمترين خلاقیتي براي جذاب و پركشش كردن 

قصه اش انجام نداده است. 
»دريازدگي « س��اخته حمید اصلان��ي هم تا 
حدودي س��عي كرده اس��ت، قصه س��اده اش 
را ج��ذاب روايت كن��د، هر چند با اث��ري رو به 
جلو مواجه نیس��تیم و مانند كاره��اي ديگر به 

خودكشي يك پدر ختم مي شود. 
»خروس ها« ساخته امیررضا جلالیان از قزوين 
نیز فیلمسازي را بیش از حد كاري آسان فرض 
كرده و براي خلق قصه و شخصیت زحمتي به 

خود نداده است. 
»جايي ب��راي آرامش« س��اخته جمیل عامل 
صديقي از مش��هد هم تلخي و فقر را در بس��تر 

داس��تاني خیلي معمولي و بی��ش از حدپیش 
پاافتاده روايت مي كند. 

»ساعت- چهار « س��اخته عاطفه محرابي را نیز  
بايد اثري خلاقانه توصیف كرد كه داس��تانش 
را برخلاف روال آث��ار كوتاه ب��ا خلاقیت هايي 
عجین كرده اس��ت. اگرچه با داس��تاني درباره 
مرگ، خودكش��ي و تنهايي مواجهیم، اما نمك 
كار و خلاقیت هاي فرمي اثر منجر به خلق اثري 
جذاب و بامزه شده كه مخاطب را تا انتها با خود 
همراه مي كن��د. محرابي ثابت كرده اس��ت كه 
مي توان به موضوعات از زاويه اي ديگر ورود كرد 

و زهر و تلخي بي حد و حصر قصه را گرفت. 
»م��ادر مرده« اث��ر حام��د نجابت را ه��م بايد 
فیلمي حوصله سربر، متش��تت، بي روح و مرده 
محس��وب كرد كه كمترين خلاقیت��ي در آن 

ديده نمي شود. 
    خوش بيني غيرمعقول 

ظاهراً دس��ت ان��دركاران برگزاري جش��نواره 
معتقدند فیلم ب��د وجود ن��دارد، فیلم يا خوب 
است يا متوس��ط، اين را مي توان از جعبه هاي 
نظرسنجي تعبیه شده در كنار سالن ها فهمید 
كه فقط دو جعبه وجود دارد و نه بیش��تر. اين 
مي تواند ي��ك خوش بیني غیرمعق��ول قلمداد 
ش��ود. آثار ضعیف بخش عمده اي از فیلم ها را 
تشكیل مي دهند و اگر اين ضعف كتمان شود، 

نمي توان به بهبود اوضاع امیدوار بود. 
رئالیسم افراطي همچنان غلبه بي حد و حصري 
در آثار راه يافته به جش��نواره فیلم كوتاه تهران 
دارد، اساساً سینماي جشنواره اي و میل به ديده 
شدن به هر قیمت در جشنواره ها سمت و سوي 
آثار را به سمت مضامیني برده كه ابزاري بودن 

آنها را نمي توان انكار كرد. 
اغلب داستان ها و فیلمنامه ها از انسجام دروني 
كافي برخوردار نیستند و از ضعف مفرطي رنج 
مي برند. خود جشنواره نیز به طور قطع در اين 
باره مقصر است. اينكه به چه آثاري جايزه داده 
شود، خود نقش غیرقابل انكاري در رويكردهاي 
آتي فیلمسازان دارد. هر قدر كه به آثار متفاوت 
و خلاقانه تري روي خوش نشان داده شود، در 
گرايش هاي آينده نقش آفرين خواهد بود، در 
اين باره نوع و جنس چینش داوران نیز بي تأثیر 
نیست، اگر قرار اس��ت جش��نواره فیلم كوتاه 
الگو بخش باش��د كه حتماً هست، پس رويكرد 
انجمن سینماي جوان در چینش مهره هايش 
براي برگ��زاري اين جش��نواره اهمیت زيادي 

پیدا مي كند. 
براي س��ینماي امید هر چند هیچ وقت تعريف 
مشخصي ارائه نش��د، اما اين موضوع همچنان 
مي تواند مطالبه اي اساسي باشد، اينكه مركزي 
چون انجمن سینماي جوان در سمت و سو دادن 
به مضامین فیلم كوتاه نمي تواند نقش داش��ته 

باشد يا ناتوان است، موضوع قابل تأملي است. 
مديريت انجمن س��ینماي ج��وان همواره در 
حد مديريت��ي اجرايي صرفاً جه��ت برگزاري 
خنثاي جش��نواره ها تقلیل پیدا كرده است و 
راهبردهايي ك��ه بتواند مباني فك��ري را ارتقا 
دهد، ديده نمي ش��ود. اين تلخ��ي و ناامیدي 
بي پايان در س��ینماي ايران بي ترديد ريش��ه 
در ضعف اس��تراتژي مديران��ي دارد كه هنوز 
علت هاي بیماري را نشناخته اند تا بخواهند به 

درمان آن مبادرت كنند.

گزارش »جوان« از سي و چهارمين جشنواره فيلم كوتاه تهران
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 به پیمان كس��انى چن��گ بزنید 

كه به پیمانشان وفادارند. 

ظاهراً دس��ت ان��دركاران برگزاري 
جشنواره فیلم كوتاه تهران معتقدند 
فیلم بد وجود ن��دارد، فیلم يا خوب 
اس��ت يا متوس��ط، اين را مي توان از 
جعبه هاي نظرس��نجي تعبیه شده 
در كن��ار س��الن ها فهمید ك��ه فقط 
دو جعب��ه وج��ود دارد و نه بیش��تر

    محمدصادقي
در ادام�ه بحث ه�ا درب�اره اك�ران فيلم ه�اي خارجي در 
س�ينما هاي كش�ور، س�يد عباس صالحي، وزير ارش�اد 
از اي�ن كار حماي�ت ك�رد و در توضيح چگونگ�ي اجراي 
آن گف�ت: ت�لاش مي كني�م، آنچ�ه اتف�اق مي افت�د، 
مناف�ع بيش�تر و هزينه ه�اي كمت�ري داش�ته باش�د.

اكران فیلم خارجي در سینماهاي كشور، اتفاقي است كه مدت ها 
در سطح وسیعي رخ نداده است و ايراني ها ترجیح مي دهند وقتي به 
سینما مي روند، فیلمي ايراني را تماشا كنند. البته مخاطبان حرفه اي 
سینما از فرصت هاي به وجود آمده در جلسات نقد و بررسي فیلم هاي 
خارجي كه معمولاً در »سینماتك ها« رخ مي دهد، استفاده مي كنند. 
در عین حال هستند كساني كه معتقدند مي شود با اكران فیلم هاي 
روز س��ینماي جهان، رونق را به س��ینماي ايران بازگرداند. زماني 
سینماي ايران با وجود داشتن سینماي عامه پسند»فیلمفارسي«، 
سراغ واردات فیلم و اكران آثار سینمايي هالیوودي رفت  كه  نتیجه 

اين كار براي سینماي نیم بند آن روزها فاجعه آمیز بود، اما اكنون 
بیش از چهار دهه اس��ت كه ديگر خبري از حكمراني آثار خارجي 
در سینماهاي ايران نیست و گروهي از مرتبطان با سینما مي گويند 
بازگشت فیلم خارجي مي تواند به معناي استقبال مردم از سینما 
باشد. با اين حال ورود مجدد فیلم هاي خارجي به سینماي ايران، 
موافقان و مخالفان جدي دارد. س��ید عباس صالحي روز گذش��ته 
درباره ايجاد روش هاي اكران فیلم هاي خارجي در سینما ها سخن 
گفت و به نظرات هر دو گروه موافق و مخالف اش��اره كرد. به گفته 
وزير ارشاد، اين موضوع در دهه هاي مختلف محل بحث و گفت وگو 
بوده است. برخي با اين نگاه كه ما فیلم هاي خارجي خوبي در سطح 
جهاني داريم و اين كار مي تواند به اقتصاد سینما كمك كند، موافق 
اين موضوع هستند، در عین حال كساني كه تمايل دارند در اوقات 
فراغت خود از سینما استفاده كنند، مي توانند با تنوع فیلم ها اين 
كار را انجام دهند. صالحي همچنین با اشاره به نظر مخالفان تأكید 
مي كند: منتقدان معتقدند در اين صورت به تولید داخلي صدمه زده 
مي شود و قطعاً صدمه زدن به تولید داخلي، فرصت را براي عرصه 
داخلي كاهش مي دهد، اما نهايتاً تلاش مي كنیم آنچه اتفاق مي افتد، 
منافع بیشتر و هزينه هاي كمتري داشته باشد و هنوز تصمیم قطعي 
گرفته نشده است. سخنان وزير ارشاد نشان مي دهد، بحث بازگشت 
فیلم هاي خارجي به اكران سینماهاي ايران جدي تر از قبل شده و 
ممكن است بخشي از ظرفیت سینماها به اكران فیلم هاي روز دنیا 
اختصاص داده شود. در صورت رخداد چنین حالتي، پرسش هاي 
متعددي درباره ممیزي، نحوه تعیین قیمت بلیت فیلم ها و رعايت 

حق كپي رايت پیش مي آيد.

 وزير ارشاد: سعی می كنيم منافع فيلم خارجي
تحريم بانكي ايران به فروشندگان فيلم رسيد!  بيش از ضررش باشد

برخ�ي فع�الان عرصه ف�روش فيلم ك�ه در ب�ازار ف�روش فيل�م »كن« اق�دام به 
ف�روش فيلم ب�ه طرف هاي خارج�ي كرده ان�د، هم اكن�ون با مش�كلات جدي در 
زمينه بازگش�ت پول هاي خ�ود به دليل ت�داوم تحريم هاي مالي مواجه هس�تند. 
توافق هس��ته اي ايران و كش��ورهاي عضو 1+5 كه قرار بود ضمن برداشتن تحريم هاي 
هسته اي علیه ايران، مشكلات اقتصادي و معیشتي مردم ايران را كاهش دهد، اين روزها 
با مشكلات جدي از جمله بدعهدي برخي طرف هاي برجام، به ويژه امريكا مواجه است. 
در اين بین كشورهاي اروپايي نیز تحت تأثیر ساختار پیچیده تحريمي امريكا علیه ايران و 
تحريم هاي پولي بانكي، براي برخي بازرگانان و حتي فعالان عرصه فرهنگي و تولید فیلم، 
مشكلاتي را ايجاد كرده اند. بر اساس اخبار رسیده، برخي فعالان عرصه فروش فیلم كه در 
بازار فروش فیلم »كن« )كه همه ساله همزمان با برگزاري جشنواره فیلم كن در فرانسه 
برگزار مي شود( اقدام به فروش فیلم به طرف هاي خارجي كرده اند، هم اكنون با مشكلات 

جدي در زمینه بازگشت پول هاي خود به دلیل تداوم تحريم هاي مالي مواجه هستند. 
اين مشكلات بیشتر مربوط به آن دسته از فروشندگان و فعالان فروش فیلم در بازار فیلم 
فرانسه است كه داراي اقامت در اين كشور نیستند و به همین دلیل بانك هايي نظیر بانك 
LCL فرانسه براي پرداخت پول به صاحبان آثار، مشكلاتي را ايجاد كرده است و هم اكنون 
پس از حدود چهار ماه از برگزاري جش��نواره و بازار فیلم كن، پول بسیاري از اين فعالان 
عرصه فیلم، در حساب هاي آنها بلوكه شده است. مشخص نیست مسئولان چه تدبیري 
براي حل اين معضل ايجاد شده براي فعالان عرصه فرهنگي و هنري دارند، آن هم در حالي 
كه وزير امور خارجه چندي پیش صريحاً اظهار داشت كه »ما حتي نمي توانیم يك حساب 
بانكي در انگلیس افتتاح كنیم.« از سوي ديگر، بازار فیلم كن يكي از مهم ترين رويدادهايي 
است كه مورد توجه سینماگران و صاحبان آثار سینمايي بوده است و فروش فیلم به ديگر 
كشورها در اين بازار، زمینه درآمدزايي و تبادل فرهنگي را فراهم مي كند و فیلم هاي ايراني 

نیز مورد توجه جدي مخاطبان اروپايي و امريكايي قرار مي گیرد.

    سینما

رئيس سازمان بسيج مس�تضعفين در نشستي كه روز 
گذشته بين فرماندهان مراكز استان بسيج صدا و سيما 
در مشهد داش�ت از آنها خواس�ت خود را از كليشه ها 
رها كنند و دنبال اين باش�ند كه تا چه حد توانس�ته اند 
در برنامه س�ازي، مخاطب را اقناع و همراه بسيج كنند. 
رئیس سازمان بسیج مس��تضعفین با بیان اينكه ساختار و 
س��ازمان معطوف به اهداف بايد تنظیم ش��ود، گفت: من و 
شما بايد برادري خود را ثابت كنیم و ببینیم هدف و جايگاه 
ما در پیشبرد انقلاب اس��لامي كجاست. در نخستین اقدام 
رئیس بسیج مركز صدا و سیما بايد با كمك شما سند انتظار 
بسیج از مراكز را تنظیم كند. وي با اشاره به اينكه در آن سند 
تكلیف همگان مشخص مي شود و نقش��ه راه براي حركت 
در فرآيند انقلاب اسلامي است، ادامه داد: مطمئناً تكالیف 
سازمان بزرگ صدا و سیما و مجموعه مبارك بسیج مشخص 
مي شود كه به نظرم به كمك شما در يك فضاي واقعي در يك 

بازه شش  ماهه اين سند بايد تنظیم شود. 
سردار غیب پرور با بیان اينكه اكنون برخي مردم از معضلات 
جامعه دلخورند، تصريح كرد: دلخوري هاي مردم از انقلاب و 
نظام نیست، بلكه از برخي رفتارهايي است كه در شأن انقلاب 
نبوده است. طبق آمار 75 درصد جمعیت ايران متولدين پس 
از انقلاب اسلامي هستند و 80 درصد جمعیت خاطره اي از 
پیروزي انقلاب ندارند و اين اعداد نشان مي دهد كار ما بسیار 
دشوار است. س��ردار غیب پرور با تأكید بر اينكه خطاب من 
در درجه اول به خودم و معاونینم و سپس فرماندهان مراكز 
بسیج اس��تان صدا و سیما اس��ت، گفت: بايد ببینیم چقدر 
توانستیم مخاطب خود را تحت تأثیر قرار دهیم؟ آيا قبل از 
تولید برنامه، پیامدسنجي مي كنیم؟ بنابراين به  نظر من ما 
حلقه هاي مفقوده اي داريم كه بايد برطرف كنیم. وي ادامه 
داد: ما چه زماني مي خواهیم دست از رفتار كلیشه اي برداريم؟ 
چرا ما بايد يك نسخه براي همه بنويسیم و به بچه هاي خود 
در شهرستان ها اجازه زايش فكر نمي دهیم؟ چه كسي گفته 

است كه ما در تهران درست مي گويیم؟
رئیس سازمان بسیج مستضعفین خاطرنشان كرد: من اصرار 
كردم كه برنامه سال 96 بس��یج بايد از پايین نوشته شود. در 
واقع دوس��تان چارچوبي را در مركزيت مشخص مي كنند، اما 
اقتضائات زنجان، كردستان، اردبیل و غیره متفاوت است؛ چراكه 
اگر توجه به ذائقه مخاطب نداشته باشیم، قافیه را باخته ايم و 
دچار خسران مي شويم. وي با بیان اينكه يكي از شاخصه هاي 
مهم بس��یج بي هیاهو كار كردن است، گفت: برويد نمونه هاي 

اينچنیني را پیدا و شكار كنید و به  مردم نشان دهید تا بین آحاد 
مردم و بچه هاي بسیجي الگو شوند. يك نمونه مي شود »محسن 
حججي« كه آن مورد هم هنر ما نبود و خدا حججي را بلند كرد، 

بايد ببینیم چقدر مثل حججي داريم؟ 
سردار غیب پرور ادامه داد: در همین روزها و در دوران انقلاب 
اس��لامي  امّ وهبي پیدا ش��د كه جمجمه فرزند شهیدش را 
قبول نمي كند، آيا جا دارد الگوي زنان ما شود؟ دهها مصداق 
اينچنیني وجود دارد كه بايد ديده شوند. وي با تأكید بر اينكه 
بايد ببینیم چگونه ارزش هاي انقلاب اسلامي را روي آنتن نگه 
داريم، گفت: اين امر نیاز به ايده دارد،بنابراين تقاضا دارم در 
برنامه ها به  دفعات از ما فرماندهان دعوت نكنید، چون مردم 
خسته شده اند. در هفته دفاع مقدس و بسیج سراغ بسیجیان 
گمنام برويد تا مردم تصور نكنند كه ديگران نیستند. رئیس 
سازمان بسیج مستضعفین افزود: تبلیغ غیرمستقیم بسیج 
امري مهم و ضروري است در اين راس��تا مثلًا در يك برنامه 
خانوادگي به عنوان مهمان برنامه، بسیجیان حضور يابند و با 
آنان گفت وگو شود. سردار غیب پرور با بیان اينكه روش من 
ابلاغ نیست، بلكه اقناع است، گفت: بايد جلسه اي برگزار كنیم 
و قبل از ابلاغ، نظرات را بپرسیم، زيرا وقتي به اقناع برسیم، كار 
را متعلق به خود مي دانیم،بنابراين اگر در راهبردهاي جديد به 
اقناع برسیم، اثربخشي اي كه محضر مقام معظم رهبري عرض 
كردم، محقق مي شود. وي با تأكید بر مخاطب شناسي و انتقال 
ارزش هاي انقلاب به زبان روز در صدا و سیما خاطرنشان كرد: 
برنامه هاي هفته دفاع مقدس امسال نسبت به سال گذشته 
متفاوت بود و اعتماد رئیس رس��انه ملي نیز به بسیج صدا و 
سیما نسبت به قبل متفاوت اس��ت. اين  موارد داراي ارزش 
است، بنابراين مسئولیت هاي رئیس مركز بسیج صدا و سیما 
و شما فرماندهان مراكز استان بس��یج صداوسیما نسبت به 

گذشته بیشتر است.

 رئيس سازمان بسيج مستضعفين 
در نشست فرماندهان مراكز استان بسيج صدا و سيما:

كليشه ها را رها كنيد و به سمت اقناع مخاطب برويد

هادی   عسگری     ديده بان 


